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 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي
                                                      

 للاتحاد البرلماني الدولي 138الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018آذار / مارس  24-28          

 
 

 
 

 
  في طارئ بند إدراج طلب في النظر

 العامة الجمعية أعمال جدول
 

 ارئ ط بند إدراج طلب
 الدولي البرلماني للاتحاد 138 الجمعية العامة الــ أعمال جدول في

 الجمهورية الإسلامية الإيرانية مُقدم من وفد
 

 مرفقااة ررثاساا  طلبااا  الأمااا العااام للعةعالااة البرلمان ااة اليرل ااة ا  ران ااة  ماا  الاارس   تلقاا  ،2018 مااار /  آذار 25 في
 :بعناان 138العامة الااا الجعع ة ألعال جيرل في طارئ بني  دراج

 

 ضرررة تقييم اليلم للشعب الفلسط ني لتحق   حقاقه غير القابلة للتصرف،  "
 ".ررفض قرار ا دارة الأمر ك ة حال القي  الشر ف

 

إضاافة إ   ،(الأرل المرفا ) الطلاب يمقايالا  تماعنت ت الرساالة نصمرفقا   138العامة الاا  الجعع ة في االمنيرب  ةيرس  
 .له دلعا  ( الثالث المرف ) قرار رمشررع ،(الثاني المرف ) التفسير ة ذكرةالم

 

اار   25 الأحااي  ااامالجعهار ااة ا ساالام ة ا  ران ااة  رفااي طلااب بشاا ن قاارارا   تتخااذ أن 138الااااا العامااة  الجعع ااة ماا  طلب   س 
 .2018آذار/ مار ، 
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 أن الااايري البرلمااااني الاتحااااد في لماااا لأي يجاااا  العاماااة، لجعع اااةلاااااس  ا مااا ( 1)الفقااارة  11 القالاااية أحكاااام ربماجاااب
 قاارار رمشااررع ماااج ةتفسااير ة  بمااذكرة الطلااب هااذا  رفاا  أن ريجااب. الجعع ااة ألعااال جاايرل في طااارئ بنااي إدراج  طلااب
 ابهااذ الألمااا  جم اا  بإباالا  الاايري البرلماااني الاتحاااد أمانااة رتقااام. الطلااب  شااعله الااذي الماضاااع نطااا  باضااا  يحاايد

 .الفار لل  القب ل هذا م  رثاس  رأ ة الطلب
 : لي ما لل  لااس  الجعع ة م ( 2)الفقرة  11 القالية تنصإضافة إ  ذلك، 

 ما  لاجال إجارا  حالاة درل اة هاماة حايؤت ما ترا  تساتل م ا ااذ طاارئ بناي إدراج طلاب  تناارل أن يجاب (أ)
رحشااااي  رأ ااااه لاااا  الاااايري البرلماااااني الاتحاااااد  عاااار  أن المناسااااب رالاااا   كااااان ماااا  الاااايري، المجتعاااا  جانااااب

 في المشااركة الأصااا  ؤلثاي للا  يحصال  نبغاي أن الطلاب هاذا مثال رلقباال الاساتةابة البرلمان اة.
 ؛التصا ت

 طلباا  لاية حصاال حاال راحاي، رفي طاارئ بناي ساا  ألعالهاا جايرل في تايرج أن للةعع اة يجاا  لا  ( )
 ؛ا يجاب ة الأصاا  م  ليد أكبر لل  الذي يحصل الطلب  قبل المطلابة، الأغلب ة لل 

 المقترحاا  كانات إذا، راحاي في طلاب مقترحاامم ضام   طاارئ بناي  دراج أكثار أر طلباا لمقايمي يجاا  (ج)
 ؛نفسه الماضاع لل  تنصب   الأساس ة،

 إذا أر مقيماه،  سحبه أن بعي ماضاع مقتر  الطارئ، بالبني المتعل  القرار، مشررع في  يرج أن يجا  لا (د)
 .الجعع ة أقر ته الذي الماضاع لناان رفي الطلب في له راضحة هناك إشارة تك  لم ما الجعع ة، رفمته
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 قبل  من الرئيس إلى الموجهة المراسلات
 الأمين العام للمجموعة البرلمانية الدولية الإيرانية

  
 2018 مار آذار/  25

 
 سعادة،الصاحبة 

 

 تقييم ةا  ران  ةا سلام الجعهار ة  برلمان  اد   اليري، البرلماني الاتحاد لااس  م  11.1 للعادة رفقا بأنه العلم  رج 
 :التاي العناان يحعل طارئ بني

 

 ضرررة تقييم اليلم للشعب الفلسط ني لتحق   حقاقه غير القابلة للتصرف، "
 ".ررفض قرار ا دارة الأمر ك ة حال القي  الشر ف

 
 

 بإتلاص،
 

 ابادي ا ام  اده جعفر للي غلام )التاق  (
 العام الأما 
 ا  ران ة اليرل ة البرلمان ة لعةعالةل 
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 ضرورة تقديم الدعم للشعب الفلسطيني لتحقيق حقوقه غير القابلة للتصرف،
 ورفض قرار الإدارة الأمريكية حول القدس الشريف

 
 

 الجمهورية الإسلامية الإيرانية مذكرة تفسيرية قدمها وفد
 
 

 بسم الله
 

 في الأماا  رانعاايام ،الاسااتقرار  ل لااةر  ،للأ مااة الرس ساا ة الجذر ااة الأساابا  أن  ااة رانا  ا ساالام ة عهار ااةالج رفااي  عتقااي
 الحقاا  انتهااك لا  فمالا   ،ا ساراس لي الك اان قبال ما  الفلسط ن ة الأراضي احتلال استعرار في تكع  الأرسط الشر 

 .لهاا عاصاعةك  الشار ف القاي  م  للح اة قابلة مستقلة درلة م  حرمانهم الخصاص، رجه لل  للفلسط ن ا، الأساس ة
 للأماام التاااب  الأماا  مجلاا  ا ااذها الاا  القاارارا  في لل هااا المنصاااص الأرل ااة رغبااامم تحق اا  في الفلسااط ن ان فشاال لقااي

 أتطار لقااد، سابعة ما  أكثار مناذ الفلساط ني، الشاعب راجاهر . المتحاية للأمام العاماة الجعع اة قارارا  ركذلك ،المتحية
أساااأ  في  ع شااان لاجئااارأ جاابر الملا ااا منااه للاا  أن  صاابحاا . رالأمن ااة رالاجتعال ااة الس اساا ة رالتحااي   المشاااكل

 .رض 
 

 الي ن اة المااقا  تاين   ،الفلساط ن ة الأراضاي م  الم  ي احتلال المستاطنا ، في التاس  استعرار أد رفي الاقت نفسه، 
 اليرل اة، المنظعاا  اكاترا  ليم رسط المتحية الالا   م  مباشر بيلم تنف ذها  تم رال  ا سراس لي، الك ان قبل م 

 للشاعب ا نساان لحقاا  المناتظم الانتهااك إن. رالقانان اة الشارل ة مطاالبهم تحق ا في  الفلساط ن ا حركاة تلاقرإجمالا  أ
 ،ا رهااااا  ،الجعااااالي القتاااال ذلااااك في بمااااا ،ا سااااراس لي الك ااااان ضاااايه اي يمارسااااها اللاإنسااااان ة را جاااارا ا  الفلسااااط ني
 انتهاكاا  شاكلرهاذا . ا نساان ة ضي رالجراسم الاحش ة الألعال بأساأ  ذكرنا. إلخ القسري، رالتهةير راليمار التخا ف
 م ثاا  لا  فمالا   الايري، ا نسااني رالقاانان ا نساان لحقاا  الايري رالقاانان را نسان ة، السعار ة الق م لجع   صارتا  
 .اليري للعةتع بالنسبة  شي ي شكل مصير قل   أمر ها المتحية، الأمم

 

A/ 813 /2-P.8 
2 ملح   
ا نجل   ةالأصل:   



 
 

5 7/  

 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي
                                                      

 ه عنتاه فار  أجال  بالقاي  الشار ف، ما الخاصاة الاييماغراف ا لتغ اير ا جارا ا  ما  لايدا   ا ساراس لي الك اان ا اذ لقي
 اسااتبيالل اتم  ،رأراضا هم مناا لهم راحااتلال المي ناة مغاادرة للا  الرس ساا ا الساكان إجباار ذلاك في بمااا ،المي ناة هاذه للا 

 .المقيسة ا سلام ة رالرما  المااق  رتيمير ل هاد،با المسلعا السكان
 للك ااااان كعاصااااعة  الشاااار ف بالقااااي  بالالااااتراف الأمر كااااي الاااارس   ا ااااذه الااااذي رالاسااااتف ا ي الحكاااا م غااااير القاااارار إن

 أمااام الأمر ك ااة الحكامااة سمعااة تشااا ه ماا  الم  ااي إ  ر اا دي ،الأمر ك ااة لااادارة الره بااة الناااا  لاا   كشااف ،ا سااراس لي
 ،الاضاا  تعق ااي إ  القاارار هااذا أد  رقااي. في رهاام مثاال تااادثا  الساالام راشاانط  ح اااد في  ثقااان  الاااا مااا الااذ   أرلئااك
 .العالم في الحكاما  قبل م  تطيرة فعل رردرد ،اليرل با غمب رتل 

 

 بالالاتراف الأمر ك اة ا دارة لقارار الشاي ية إدانتهاا لا  تعار  أن يجاب الجعع اة هذه بأن بقاة ا سلامي البرلمان ر  م 
 .الصه اني للك ان كعاصعة  الشر ف بالقي 

 

 الأماام قاارارا  بماجااب تتلااة  ر ا كاابهاا، رتم الالااتراف الفلسااط ني الشااعبهااي ماا  حاا   القااي  أن حق قااة إ  ربالنظاار
 المتحااية للأماام العامااة الجعع ااة لقاارارا  ا  صااارت ا  انتهاكاا  شااكل ألاالاه المااذكار الأمر كااي التحاارك بالتاااي، فاا ن المتحااية،
 با ااذ الايري المجتعا  ر طالاب ،الأمر كاي القارار بشاية  اي   ا  اراني ا سالامي البرلمان رفي ف ن لذلك،. الأم  رمجل 

 الأمر كااي النظاام قباال ما  رالمرلبااة الخطايرة ا جاارا ا  هاذهف. الأمر كاي القاارار تنف اذ رقااف أجال ماا  اللا ماة ا جارا ا 
 .اليري المجتع  قبل م  رقا ة متناسبة إجرا ا  تتطلب ،الفلسط ني الشعب ضي

 

 138جمع تاه العاماة الااا في الايري البرلمااني الاتحااد  ااي أن الماررري ما  اليري، المجتع  إ  قا ة رسالة تاج ه أجل م ر 
 المااذكار الأمر كااي القاارار ضااي ماحاايا   ماقفااا    تخااذ رأن ،الممااطهي الفلسااط ني للشااعب الخطااير بالاضاا  كاااملا    ا  اهتعاماا
 مشررع القرار التاي كبني طارئ لل  جيرل ألعاله. في رالنظر العامة المناقشة تلال م  ،أللاه
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 لتحقيق حقوقه غير القابلة للتصرف،ضرورة تقديم الدعم للشعب الفلسطيني 
 ورفض قرار الإدارة الأمريكية حول القدس الشريف

 

 وفد الجمهورية الإسلامية الإيرانية من مقدم قرار مشروع
 

 اليري، البرلماني للاتحاد 138 عامة الاااال الجعع ة إن       
 

 أهيافها رمبادسها،المتحية   شارك الأمم اليري البرلماني الاتحاد أن إ  تشير إذ (1)
 جهااده رتع  ا  الفلساط ني الشاعب لمساالية را نسااني الاقتصاادي الس اساي، الايلم تاافير للا رإذ ت كي  (2)

 درلااة رإقامااة المصااير تقر اار في للتصاارف القاباال غااير حقااه ذلااك في بمااا المشااررلة، الاطن ااة تطلعاتااه لتحق اا 
 لها، لاصعة الشر ف القي  م  للح اة قابلة مستقلة فلسط ن ة

 الس اساااا  اساااتعرار بسااابب المحتلاااة، الفلساااط ن ة الأر  في الحااارج الاضااا  إ ا  قلقهاااا بالااا  لااا  تعااار  رإذ (3)
 إسراس ل، في القانان ة غير رالمعارسا 

 يضاااااالأر  ديماغراف ااااا تغ ااااير إ  ماااايف الاااا  مظاهرهااااا، بجع اااا  ا سااااراس ل ة الاساااات طان حملااااة رإذ تشااااةب (4)
 العباارا  بأشاي رتاي   مشاررع، غايربشاكل ر  بالقااة المحتلاة، القاي  تاصاة ررضعها، طابعهار  الفلسط ن ة
 . الفلسط ن االشعب  ضي ا نسان لحقا  المنهة ة الانتهاكا 

 الخاايما  رتقااييم الفلسااط ن ا اللاجئااا مسااالية أجاال ماا  الأرنااررا تبااذلها الاا  الق  عااة الجهاااد رإذ تقااير (5)
 المررر ة لهم، الأساس ة

 الشر ف، القي  رض  حال المشررع غير الأمر ك ة ا دارة رارق رإذ ترفض (6)
 

 القابلااااة غااااير رحقاقااااه العادلااااة قماااا ته لتحق اااا  الفلسااااط ني للشااااعب القاااااي دلعهااااا جي ااااي ماااا  ت كااااي .1
 للتصرف؛

 

 المااي، دلعاه   دة إ  الايري المجتعا  رتايلاالفلساط ن ا،  اللاجئاا حقاا  بحعا اة الت امهاا تشي للا  .2
 الفلسط ن ا؛ للاجئا الأرنررا، تلال م 
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 لأرنررا؛إ  ا المال ة مساهماما نصف م  أكثر بقط  قرارها سحب إ  المتحية الالا   أ ما   يلات .3
 

 الساكان ة ترك باةال تغ اير إ  لعايا   مايف الا  المشاررلة غير رألعالها القانان ة غير إسراس ل س اسة تي   .4
 ؛القاناني اهررضع، رطابعا الفلسط ن ة يللأرض

 

 رالااذي الشاار ف، القاي  لمي نااة القااناني الاضاا  بتغ اير القاااناني غاير الأمر ك ااة ا دارة قارار بشااية تارفض .5
 ؛رباطلا   لاغ ا   رتعتبره شرل ة، أي إ  فتقر ر  قانان ة ق عة لها ل  

 

 لم الاا  ارحكاماماا الاايري البرلماااني الاتحاااد في الألمااا  البرلمااانا  جم اا  ساا عا لا الاايري، المجتعاا  تاايلا .6
 .المتحية الأمم في فلسطا يرلةبمرك  العما ة الكاملة ل الالتراف إ  فلسطا، بيرلة تعترف
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Request for the inclusion of an emergency item 

in the agenda of the 138
th

 Assembly of the Inter-Parliamentary Union 
submitted by the delegation of the Islamic Republic of Iran 

 
 

On 25 March 2018, the President received from the Secretary General of the Iranian 
Inter-Parliamentary Group a request and accompanying documents for the inclusion in 
the agenda of the 138

th 
Assembly of an emergency item entitled: 

 

"The necessity to support the Palestinian people in achieving their inalienable rights and  
to reject the US Administration’s decision on Al-Quds al-Sharif (Jerusalem)". 
 

Delegates to the 138
th
 Assembly will find attached the text of the communication 

submitting the request (Annex I), as well as an explanatory memorandum (Annex II) and 
a draft resolution (Annex III) in support thereof. 
 

The 138
th
 Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of 

the Islamic Republic of Iran on Sunday, 25 March 2018. 
 

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the 
inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be 
accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly 
define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall 
communicate the request and any such documents immediately to all Members. 
 

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that: 
 

(a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major 
situation of international concern on which urgent action by the international 
community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its 
opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a 
two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.  

(b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several 
requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number 
of positive votes shall be accepted. 

(c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may 
combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original 
proposals relates to the same subject. 

(d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the 
Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency 
item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by 
the Assembly. 

 

 



 - 2 - A/138/2-P.8 
  ANNEX I 
  Original: English 
 
 
 
 
 
 
 

COMMUNICATION ADDRESSED TO THE PRESIDENT BY  
THE SECRETARY GENERAL OF THE IRANIAN INTER-PARLIAMENTARY GROUP 

 
 
 
 
25 March 2018 

 
 
 
 
 
Her Excellency, 
 
Please be informed that according the Rule 11.1 of the Rules of the IPU, the Islamic Parliament of Iran 
would like to present an emergency item with the following title: 
 
 

"The necessity to support the Palestinian people in achieving their inalienable rights and  
to reject the US Administration’s decision on Al-Quds al-Sharif (Jerusalem)". 

 
 
 

Yours sincerely, 
 
 

(Signed) Gholamali Jafarzadeh Imenabadi 
Secretary General 

of the Iranian Inter-Parliamentary Group 
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"The necessity to support the Palestinian people in achieving their inalienable rights and to 

reject the US Administration’s decision on Al-Quds al-Sharif (Jerusalem)" 
 

Explanatory memorandum submitted by the delegation of Iran (Islamic Republic of) 
  

In the name of God 
  
 

The delegation of the Islamic Parliament of Iran believes that the main root causes of crisis, 
destabilization and insecurity in the Middle East lie with the continuation of the occupation of the 
Palestinian lands by the Israeli regime as well as the violation of the Palestinians’ basic rights, in 
particular depriving them of a viable independent State with Al-Quds al-Sharif as its capital. The 
Palestinians have failed to realize even their preliminary wishes stipulated in the resolutions adopted 
by the United Nations Security Council as well as those of the UN General Assembly. For more than 
seven decades, the Palestinian people have been faced with the most serious political, social and 
security problems and challenges. Millions of them have forcibly been made refugees who live in the 
worse situation. 
 
Meanwhile, the continued expansion of settlements, occupation of more Palestinian lands and 
desecration of religious sites by the Israeli regime, which are carried out with the direct support of the 
US amid the indifference of international organizations, all in all have hampered the Palestinians’ drive 
to achieve their rightful and legal demands. The systematic violation of the human rights of the 
Palestinian people and the inhuman actions against them by the Israeli regime, including mass 
killings, terror, intimidation, destroyed homes, forced displacement, etc., are reminiscent of the worst 
human atrocities and crimes against humanity. This situation, which constitutes a flagrant violation of 
all divine and human values, international human rights law and international humanitarian law as well 
as the Charter of  the  United Nations, is a matter of serious concern for the international community. 

The Israeli regime has taken a number of measures to change the demography of Al-Quds al-Sharif in 
order to impose its hegemony over this city, including forcing the main inhabitants to leave the city, 
occupying their houses and lands, replacing the Muslim population with Jewish people, and destroying 
sacred Islamic sites and symbols. 

The imprudent and provocative decision of the US president to recognize Al-Quds al-Sharif as the 
capital of the Israeli regime reveals the horrible intentions of the US administration and further 
discredits the US Government before those who still have confidence in the neutrality of Washington 
in the mirage-like trend of peace talks. This decision has complicated the situation and creates 
outrage among nations and serious reactions by governments in the world.  
 
The Islamic Parliament is of a strong belief that this Assembly should express its deep condemnation 
over the decision by the US administration to recognize Al-Quds al-Sharif as the capital of the Zionist 
regime. 
 
Given the fact that Jerusalem (Al-Quds) belongs to the Palestinian people and has been recognized 
as an occupied land by the UN resolutions, the above-mentioned US move is in stark violation of the 
UN General Assembly and Security Council resolutions. Therefore, the delegation of the Islamic 
Parliament of Iran strongly condemns the US decision and calls on the international community to take 
due measures in order to stop the implementation of the US decision. These serious and awful actions 
by the US system against the Palestinian people require proportionate and strong actions by the 
international community.  

In order to send strong a message to the international community, it is necessary that the IPU at its 
138th Assembly pay full attention to the serious situation of the oppressed Palestinian people and 
take a united position against the aforementioned US decision through the General Debate and 
consider the following draft resolution as an emergency item on its agenda. 
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  ANNEX III 
  Original: English 

 

THE NECESSITY TO SUPPORT THE PALESTINIAN PEOPLE IN ACHIEVING  
THEIR INALIENABLE RIGHTS AND TO REJECT THE US ADMINISTRATION’S DECISION 

ON AL-QUDS AL-SHARIF (JERUSALEM) 
 

Draft resolution submitted by the delegation of IRAN (ISLAMIC REPUBLIC OF) 

 
  The 138

th
 Assembly of the Inter–Parliamentary Union,  

 
(1)  Recalling that the Inter-Parliamentary Union shares the objectives and principles of the 
United Nations, 
 
(2)  Affirming its provision of political, economic and humanitarian support to assist the 
Palestinian people and strengthen their efforts to realize their legitimate national aspirations, including 
their inalienable right to self-determination and establishing an independent viable State of Palestine 
with Al-Quds al-Sharif as its capital, 
 
(3)  Expressing grave concern over the critical situation in the Occupied Palestinian Territory, 
due to the ongoing illegal policies and practices of Israel, 
 
(4)  Deploring the Israeli settlement campaign in all its manifestations, which is aimed at 
forcibly and illegally altering the demography, character and status of the Palestinian Territory, 
especially Occupied Jerusalem, and condemning in the strongest terms the systematic human rights 
violations against the Palestinian people,  
 
(5)  Appreciating UNRWA’s valuable efforts for assisting and providing the necessary basic 
services to the Palestinian refugees,  
 
(6)  Rejecting the US Administration's unlawful decision regarding the status of Al-Quds al-
Sharif,  
 

(1) Reaffirms its strong support for the Palestinian people to realize their just cause and 
inalienable rights; 

 
(2) Emphasizes its commitment to safeguarding the rights of Palestinian refugees and calls 

on the international community to increase its financial support, through UNRWA, to the 
Palestinian refugees;  

 
(3) Also calls on the US to withdraw its decision to cut more than half of its financial 

contributions to UNRWA;  
 
(4) Condemns Israel’s illegal policy and actions deliberately aimed at altering the Palestinian 

Territory’s demographic composition, character, and legal status; 
 
(5) Strongly rejects the US Administration's unlawful decision to change the legal status of 

the City of Al-Quds al-Sharif, which has no legal value and lacks any legitimacy, and 
considers it null and void; 

 
(6) Calls upon the international community, in particular all the Member Parliaments of the 

IPU and their governments that have not recognized the State of Palestine, to recognize 
the State of Palestine’s full membership status in the United Nations. 

 


